

CSPS/ACÉP WINTER BULLETIN 2016

CALL FOR PAPERS CANADIAN SOCIETY OF PATRISTIC STUDIES

The Canadian Society of Patristic Studies will hold its annual meeting at Ryerson University, May 27 – June 2, 2017 under the auspices of Congress of the Humanities and Social Sciences. Papers are presented in English or French; time for presentation and discussion is 30 minutes. Papers on any theme relevant to patristic studies are invited. The Federation for the Humanities and Social Sciences encourages papers exploring the topic of this year's Congress, "From Far & Wide: The Next 150," but we welcome submissions on any topic relevant to our field. Proposed titles, an abstract of approximately 100 words, and an indication of audio-visual requirements and accessibility requirements should be submitted by 31 January 2017 by email to the programme coordinator, Maria Dasios (m.dasios@utoronto.ca). Please write "CSPS Proposal" in the subject line of your email.

This year, papers pertaining to any aspect of Coptic Studies are solicited for a special session organized by Lincoln Blumell. For further information, contact the organizer (lincoln_blumell@byu.edu).

Please see below invitations to participate in two Joint Sessions, with the Canadian Society of Biblical Studies, and with the Canadian Society of Medievalists.

Programme coordinator:

Maria Dasios
Department for the Study of Religion
University of Toronto
170 St. George Street, 3rd Floor
Toronto, Ontario
Canada M5R 2M8
m.dasios@utoronto.ca

APPEL DE PROPOSITIONS ASSOCIATION CANADIENNE DES ÉTUDES PATRISTIQUES

L'Association canadienne des études patristiques tiendra sa réunion annuelle à l'Université Ryerson, 27 mai - 2 juin, 2017 dans le cadre du Congrès des sciences humaines. Vous êtes invités à présenter, en français ou en anglais, une courte communication suivie d'échanges, le tout réparti sur une période de 30 minutes. Nous accueillons les communications sur n'importe quel thème patristique. La Fédération canadienne des sciences humaines encourage des communications qui explorent le thème du Congrès de cette année « L'épopée d'une histoire: 150 ans vers l'avenir, » mais nous accueillons les communications sur toutes les matières

concernant notre domaine. On devra faire parvenir, au plus tard le 31 janvier 2017, le titre de la communication, un résumé d'une centaine de mots et une indication de tout besoin technique éventuel (équipement informatique ou audiovisuel) ou tout besoin d'accessibilité au responsable du programme, Maria Dasios (m.dasios@utoronto.ca). Veuillez indiquer « Proposition ACEP » dans le sujet de votre courriel.

Cette année, papiers concernant les études copts sont sollicités pour un session organisé par Lincoln Blumell. Pour de plus amples informations, le contact l'organisateur (lincoln_blumell@byu.edu).

Veuillez noter ci-dessous invitations à assister à deux sessions conjointes en collaboration avec la Société Canadienne des Études Bibliques et la Société Canadienne des Médiévistes.

Responsable du programme:

Maria Dasios
Department for the Study of Religion
University of Toronto
170 St. George Street, 3rd Floor
Toronto, Ontario
Canada M5R 2M8
m.dasios@utoronto.ca

ESSAY PRIZE/ PRIX POUR TRAVAIL ÉTUDIANT

Students are invited to submit an essay that deals with early Christianity (ca. 100-600 CE) for this prize. The essay must not have been published or presented elsewhere. To be eligible for the contest, one must be a registered student. To confirm student status, a professor of the student's institution should send an email to the address below. Both graduate and undergraduate essays will be considered.

Award: The winning essayist will receive a prize of \$200, one year of membership in the Society, as well as the opportunity to present a twenty minute version of the winning essay at the annual conference of the Society during the Congress of the Humanities and Social Sciences at Ryerson University in Toronto, Ontario, May 28-30, 2017. If the essay winner informs the Society of his/her intention to present the winning essay by February 23, 2017, he/she will also receive a complimentary registration to Congress (<http://congress2017.ca>).

Deadline: January 31, 2017

The winner will be notified by February 20, 2017.

Please send essay submissions (in either .pdf or .doc format), as well as a confirmation of student status from a professor, to:

Dr. Lincoln Blumell

Email: lincoln_blumell@byu.edu

Nous invitons les étudiants à soumettre des travaux portant sur l'histoire du christianisme du 1^{er} au 6^e siècle. Les travaux ne doivent pas avoir été publiés ou présentés ailleurs. Pour être éligible, l'étudiant doit être inscrit. Pour confirmer le statut d'étudiant, demandez à un professeur de l'établissement d'envoyer un courriel à l'adresse ci-dessous. Les travaux d'étudiants de 1^{er} et de 2^e cycles sont éligibles.

Prix : Le gagnant ou la gagnante recevra un prix de 200 dollars, le statut de membre de l'association pour un an et l'occasion de présenter une version de son travail ne devant pas dépasser vingt minutes au colloque annuel de l'association ayant lieu durant le Congrès des sciences humaines à Ryerson University à Toronto du 28 au 30 mai 2017. Si le gagnant ou la gagnante informe la société de son intention de présenter le travail primé avant le 23 février 2017, il/elle bénéficiera d'une inscription gratuite au colloque < <http://congres2017.ca> >.

Date limite pour participer : le 31 janvier 2017.

Le gagnant/la gagnante sera contacté/e au plus tard le 20 février 2017.

Veuillez adresser les textes (pdf ou .doc) et la confirmation du statut d'étudiant à :

Dr. Lincoln Blumell

Email: lincoln_blumell@byu.edu

Joint session on Christian apocrypha

Since 2013 the Canadian Society of Biblical Studies has mounted an ad hoc session on Christian Apocrypha. The following year, it became a joint session with CSPA. The session has been successful from the start but it depends on member support; it will be mounted again in 2017 if sufficient proposals are submitted (at least five). There is no specific theme for this year's session, in order to encourage as many paper proposals as possible. For further information on the session, contact Tim Pettipiece (tpettipi@gmail.com) or Tony Burke (tburke@yorku.ca).

Session conjointe sur les apocryphes chrétiens

Depuis 2013, la Société canadienne des études bibliques a monté une session ad hoc sur Christian apocryphes. L'année suivante, il est devenu une session conjointe avec CSPA. La session a été un succès dès le début mais cela dépend de l'appui des membres; il sera monté à nouveau en 2017, si suffisamment de propositions sont soumises (au moins cinq). Il n'y a pas thème de la session de cette année, afin d'encourager le plus grand nombre de propositions de papier que possible. Pour de plus amples informations sur la session, le contact Tim Pettipiece (tpettipi@gmail.com) ou Tony Burke (tburke@yorku.ca).

Joint Session on emerging Methodologies for Research into the Pre-Modern

In keeping with this year's Congress theme, "From Far & Wide: The Next 150," we propose a joint session that brings together the Canadian Society of Patristic Studies and the Canadian Society of Medievalists, especially in the interrogation of technologies and critical perspectives that promise to transform historical studies over the next 150 years. Whether in digital mapmaking, or the use of social media as a scholarly tool, or the analysis of affect and trauma in religious discourse, what is on the horizon for our respective fields, and what can we learn from one another along the way? Papers that do not pertain specifically to methodological questions but treat any context broadly locatable to Late Antiquity, Byzantium or the Middle Ages (East or West) are also welcome. To propose a paper on new directions in the historical and historiographic approach to Patristic and/or Medieval Studies, please contact Michael Treschow (michael.treschow@ubc.ca).

Session conjointe sur les méthodologies émergentes pour la recherche sur le pré-moderne

Nous proposons une session rassemblant l'Association canadienne des études patristiques et la Société canadienne des médiévistes autour du thème du congrès de cette année, « L'épopée d'une histoire : 150 ans vers l'avenir ». La session portera plus particulièrement sur les technologies et les perspectives critiques qui promettent de transformer les études historiques au cours des 150 prochaines années. Qu'est-ce que la cartographie numérique, l'utilisation des médias sociaux dans la recherche scientifique, ou l'analyse de l'affect et du traumatisme dans le discours religieux peuvent apporter à nos domaines de recherche respectifs, et que pourrons-nous apprendre les uns des autres? Les travaux qui ne se rapportent pas spécifiquement aux questions méthodologiques mais qui concernent l'Antiquité tardive, les études byzantines ou le Moyen Âge (de l'Est ou de l'Ouest) sont également les bienvenues. Pour proposer une présentation sur les nouvelles orientations de l'approche historique et historiographique des études patristiques et / ou médiévales, s'il vous plaît contactez Michael Treschow (michael.treschow@ubc.ca)

RAPPEL DU TRÉSORIER/ REMINDER FROM THE TREASURER

Un simple rappel aux membres qui n'ont pas encore renouvelé le paiement de leur cotisation annuelle. Les frais s'élèvent aux montants suivants:

Here is a reminder for all members who have not already done so to send in their annual membership fees. The fees are as follows:

\$40.00 + \$27.00 = \$67.00 as regular member, with *Studies in Religion* subscription /
membre régulier avec abonnement à *Sciences Religieuses*

\$40.00 as regular member, already receiving *SR* / membre régulier recevant déjà *SR*

\$17.00 + \$23.00 = \$40.00 as student/retired member, with *SR* subscription / membre étudiant/
retraité, avec abonnement à *SR*

\$17.00 as student/retired member, already receives *SR* / membre étudiant/retraité recevant déjà
SR

SVP faire parvenir le paiement de votre cotisation au trésorier, Steven Muir, à l'adresse
ci-dessous:

Please send your membership fee to the treasurer, Steven Muir, at the address below:

Steven C. Muir, Ph.D. Professor of Religious Studies Concordia University College of Alberta
7128 Ada Boulevard Edmonton, Alberta, Canada T5B 4E4

NOUVELLES/NEWS

PUBLICATIONS:

Naoki Kamimura

“Christian Identity and the Construction of Spiritual Training in the Writings of Tertullian, Cyprian, and Lactantius,” *Universitas: Monthly Review of Philosophy and Culture* 504 (2016): 119-154.

Identities and Disciplines, Spiritual and Divine in Late Antiquity, Research Report Grant-in-Aid for Scientific Research (C) 26370077 (Tokyo, forthcoming).

“Augustine’s *Sermones ad Populum* and the Relationship Between Identity/ies and Spirituality in North African Christianity,” in G. Partoens, A. Dupont, Sh. Boodts, and M. Lamberigts (eds.), *Praedicatio Patrum. Studies on Preaching in Late Antique North Africa, Ministerium Sermonis III*, *Instrumenta Patristica et Mediaevalia* (Turnhout: Brepols, forthcoming).

“The Relation of the Identity of North African Christians to the Spiritual Training in the Letters of Augustine,” in M. Vinzent (ed.), *Studia Patristica* (Leuven: Peeters, forthcoming).

Mona Tokarek LaFosse.

"Age Hierarchy and Social Networks Among Urban Women in the Roman East." In *Mediterranean Families in Antiquity: Households, Extended Families, and Domestic Space*, edited by Sabine R. Huebner and Geoffrey Nathan, 204-220. John Wiley & Sons. DOI: 10.1002/9781119143734 (Published online September 2016)

Edwina Murphy

“Martyrdom, Gender, and Authority: Female Martyrs as Representatives of Christ.” In *The Gender Conversation: Evangelical Perspectives on Gender, Scripture, and the Christian Life*, edited by Edwina Murphy and David Starling, 235-45. Sydney: Morling Press; Eugene, OR: Wipf & Stock, 2016.

“Cyprian's Use of Philippians: To Live Is Christ and to Die Is Gain,” *Augustinianum* 56 (2016):35-56.

“Cyprian, Paul, and Care for the Poor and Captive: Offering Sacrifices and Ransoming Temples,” *Zeitschrift für Antikes und Christentum* 20 (forthcoming, 2016).

OTHER NEWS/AUTRE NOUVELLES:

GÉRARD VALLÉE (1933-2016) *IN MEMORIAM*

Notre collègue et ami Gérard Vallée est décédé le 15 octobre 2016 à Hamilton des suites d'un arrêt cardiaque. Depuis plusieurs mois, il souffrait d'une insuffisance rénale et était sous dialyse. Ce qui n'entravait pas sa bonne humeur ni son intérêt pour tous ceux qu'il connaissait. Gérard était né le 12 août 1933, le cadet d'une famille de six enfants qui s'était établie à Québec alors qu'il avait douze ans. Il reçut une éducation classique à Québec et continua sa formation en littérature, philosophie et théologie à Montréal après son entrée dans la Compagnie de Jésus. À la suite de son ordination comme prêtre jésuite en 1965, il passa six années à Berlin et Münster, où il reçut un doctorat en théologie œcuménique en 1971. Après quelques mois d'enseignement au Vietnam du sud et un séjour à Rome, il quitta les Jésuites et la prêtrise en 1972. C'est alors qu'il fut invité à se joindre comme professeur au département de sciences religieuses de l'université McMaster à Hamilton, où il a trouvé un milieu idéal pour satisfaire ses intérêts et sa curiosité, qui allaient de l'histoire des religions, des études patristiques et du gnosticisme, à la théologie médiévale et à Luther, en passant par les relations entre modernité et foi. Après sa retraite en 1993, il a enseigné à titre bénévole au Nigéria et au Bangalore, et il a continué à publier, notamment l'édition des œuvres de Florence Nightingale, dont il a édité quatre des seize volumes.

J'ai connu Gérard à Paris, en 1977-1978, où il passait une bonne partie d'une année sabbatique. Au cours de cette année, il a rédigé un petit ouvrage sur un sujet qui était plus ou moins la chasse gardée du redoutable Pierre Nautin et qui est vite devenu un classique : *A Study in Anti-Gnostic Polemics. Irenaeus, Hippolytus, and Epiphanius*, paru en 1981 comme premier volume de la collection *Studies in Christianity and Judaism/Études sur le christianisme et le judaïsme*, chez Wilfrid Laurier University Press. En août 1978, nous nous sommes retrouvés à Québec, au colloque international sur les textes de Nag Hammadi. Par la suite, nous nous sommes revus régulièrement lors des réunions annuelles de l'ACEP/CSPS. Le 9 février 2016, de passage à Hamilton à l'invitation de Peter Widdicombe, j'ai encore eu le bonheur de m'entretenir longuement avec lui au téléphone. Son intérêt pour les travaux et les projets des uns et des autres était toujours aussi vif.

Gérard était un vrai gentleman, une personne d'une grande bienveillance et d'une grande modestie, tout en étant un savant et un universitaire respecté. Outre les ouvrages mentionnés ci-dessus, il a publié, entre autres : *Mouvement œcuménique et religions non chrétiennes. Un débat œcuménique sur la rencontre interreligieuse de Tambaram à Uppsala, 1938-1968*, Tournai-Montréal, 1975 (sa thèse de doctorat), *The Spinoza Conversations between Lessing and Jacobi. Text with Excerpts from the Ensuing Controversy*, Lanham, 1988 (avec J.B. Lawson et C.G. Chapple), *Religion in history. The Word, the Idea, the Reality*, Waterloo, 1992 (ouvrage édité avec Michel Despland), *The shaping of Christianity. The history and literature of its formative centuries (100-800)*, New York, 1999.

Un des grandes satisfactions de Gérard et un motif de fierté pour lui était d'être devenu professeur au département de sciences religieuses de McMaster. Il tenait ses collègues et son université en très haute estime, et il ne tarissait pas d'éloges pour la bibliothèque universitaire qu'il avait contribué à enrichir par ses demandes d'achat, notamment dans le domaine patristique.

Gérard repose au cimetière Notre-Dame-de-Belmont, à Québec, aux côtés de ses parents et de membres de sa famille. Au nom de l'ACEP/CSPS, j'offre nos plus sincères condoléances à son amie Carolyn Kinsley, à sa famille québécoise et à ses nombreux amis et collègues.

Paul-Hubert Poirier
Université Laval

Our colleague and dear friend Gérard Vallée passed away on October 15, 2016 in Hamilton following a cardiac arrest after a surgery. For several months, he had suffered from kidney failure and was under dialysis, which did not hinder his good humor or his interest for everyone he knew. Gérard was born on August 12, 1933, the youngest of six children. His family settled in Quebec City when he was twelve. He received a classical education in Quebec and continued his training in literature, philosophy and theology in Montreal after entering the Society of Jesus. Following his ordination as a Jesuit priest in 1965, he spent six years in Berlin and Münster, where he was awarded a doctorate in ecumenical theology in 1971. After a few months of teaching in South Vietnam and a stay in Rome, he left the Jesuits and the priesthood in 1972. He was then invited to join the faculty of the Department of Religious Studies at McMaster University in Hamilton, where he found an ideal environment to satisfy his interests and curiosity, ranging from history of religions, patristic studies and Gnosticism, to medieval theology, Luther and the relationship between modernity and faith. After his retirement in 1993, he taught as a volunteer in Nigeria and Bangalore, and continued his scholarly activity, contributing to the edition of Florence Nightingale's works, of which he published four of the sixteen volumes.

I met Gérard in Paris in 1977-1978, where he spent the major part of a sabbatical year. During this year, he wrote a short book on a subject that was more or less the preserve of the great Pierre Nautin and which rapidly became a classic: *A Study in Anti-Gnostic Polemics. Irenaeus, Hippolytus, and Epiphanius*, published in 1981 as the first volume of the series *Studies in Christianity and Judaism/Études sur le christianisme et le judaïsme*, at Wilfrid Laurier University Press. In August 1978, he took part to the international symposium we had organized on the texts of Nag Hammadi at Laval. For many years, we met regularly at the annual ACEP/CSPS meetings. On February 9, 2016, when I was in Hamilton at the invitation of Peter Widdicombe, I still had the pleasure of talking to him at length on the phone. He inquired about all the people we both knew in Quebec or in Paris.

Gerard was a true gentleman, a person of great benevolence and modesty, yet a highly regarded scholar and academic. In addition to the books mentioned above, he published: *Mouvement œcuménique et religions non chrétiennes. Un débat œcuménique sur la rencontre interreligieuse de Tambaram à Uppsala, 1938-1968*, Tournai-Montreal, 1975 (his Ph.D. thesis), *The Spinoza Conversations between Lessing and Jacobi. Text with Excerpts from the Ensuing Controversy*, Lanham, 1988 (with J.B. Lawson and C.G. Chapple), *Religion in history. The Word, the Idea, the Reality*, Waterloo, 1992 (edited with Michel Despland), *The shaping of Christianity. The history and literature of its formative centuries (100-800)*, New York, 1999.

One of Gerard's great satisfactions and a source of pride for him was that he had become a professor in the Department of Religious Studies at McMaster. He held his colleagues and his

university in high esteem. He never stopped praising the university library which he had helped to enrich by his purchase requests, especially in the patristic field.

G rard rests at the Notre-Dame-de-Belmont cemetery in Quebec City, alongside his parents and family members. On behalf of ACEP/CSPS, I offer our sincere condolences to his friend Carolyn Kinsley, his family in Quebec and his many friends and colleagues.

Paul-Hubert Poirier
Universit  Laval

Ce bulletin est publi  deux fois par ann e, en avril et novembre, par l'Association canadienne des  tudes patristiques (AC P), et distribu  aux membres de l'association. On peut trouver la version  lectronique   : <http://www.ccsr.ca/csps>. Des contributions, nouvelles, information patristique, et des corrections d'adresse, etc. sont toujours bienvenus. Adressez toutes les communications   l' diteur: Paul Smith (paul.smith@utoronto.ca).

The Bulletin is published twice each year, in April and November, by the Canadian Society of Patristic Studies (CSPS), and distributed to members of the Society and other interested parties. It is available on the Society's homepage: <http://www.ccsr.ca/csps>. Contributions, new information on research and other scholarly activities in patristics, and corrections of addresses, etc., are always welcome. Please address all correspondence to the Editor: Paul Smith (paul.smith@utoronto.ca).